
 

 

 

 

28.. juni 2006 

  

 

I medfør af § 36 stk. 1 i Landstingets Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Landsstyret: 

 

Spørgsmål til Landsstyret vedrørende forholdene på tandlægeområdet 
(Landstingsmedlem Jens B. Frederiksen, Demokraterne) 

 

Foranlediget af de mange problemer på tandlægeområdet ønsker jeg at få svar på følgende spørgs-

mål: 

 

Gennem adskillige år har vi haft problemer med at fastholde og rekruttere tandlæger, hvilket har 

været en af hovedårsagerne til den dårlige tandsundhed i befolkningen. 

 

 Har Landsstyret planer om at iværksatte særlige tiltag for at fastholde og rekruttere tandlæ-

ger? Her tænker jeg bl.a. på en forbedring af deres løn, ferieforhold, aflastning af admini-

strative opgaver (ikke mindst for cheftandlægen), efteruddannelse og boligforhold. 

 I 2005 blev der anvendt små 54 millioner kroner på tandlægeområdet. Hvor stor en del af 

beløbet gik konkret til tandplejen? 

 

Jeg går ud fra, at Landsstyret er enige med undertegnede i, at fastansættelser er at foretrække frem 

for korttidsvikarer. Udover at vi får mere stabilitet og kvalitet for pengene, er de fastansatte langt 

billigere end korttidsvikarerne. Af selv samme årsag ønsker jeg at styrke de fastansattes generelle 

forhold i håb om at kunne rekruttere flere tandlæger og fastholde dem i længere tid på bekostning af 

de dyre vikarer. 

 

 Er Landsstyret enige i, at en forbedring af de fastansattes løn- og arbejdsforhold vil betyde 

færre vikarer i tandlægesektoren og flere fastansatte tandlæger? 

 Hvor mange vikariater på 5 uger eller derunder er der i alt foreløbigt planlagt for 2006 og 

2007 i forhold til 2004 og 2005? 

 Hvor stort et beløb i 2005 var der afsat til korttidsvikarerne? 

 Hvor stor en procentandel af de samlede lønudgifter i 2005 til tandlæger gik til korttidsvika-

rerne? 

 Hvilken effekt har de ofte skiftende vikarer efter Landsstyrets opfattelse for arbejdsmiljøet 

og trivslen på landets tandlægeklinikker? 

 Kan Landsstyret bekræfte, at en vikar kan få lovning på et vikariat på en bestemt tandklinik 

flere måneder forinden det påbegyndes, selvom en anden tandlæge efterfølgende ønsker at 

blive fastansat det samme sted? 

 

Udover manglen på tandlæger, der udøver almindelig tandpleje, er problemet ikke bedre inden for 

specialtandlægeområdet. 

 

 Hvilke planer har Landsstyret for at imødegå manglen på specialtandlæger i kæbekirurgi og 

tandregulering? 



 

 

 

 

 Hvilke konsekvenser får det for de patienter, der ikke har mulighed for at modtage behand-

ling, og hvad bliver de nævnte patienter tilbudt, indtil de kan modtage en behandling? 

 

Vi har accepteret problemerne på tandlægeområdet i alt for mange år, uden at der for alvor er blevet 

grebet ind. Det er på tide, at der sker et tilstrækkeligt løft på området, og at der bliver tænkt helt nye 

tanker, så problemet kan blive løst. 

 

 Har Landsstyret i øvrigt nogle planer i den retning, så vi kan få tandlægeområdet op på et 

tilfredsstillende niveau, i bekræftende fald hvad? 

 

Af hensyn til efterårssamlingen 2006 bedes spørgsmålene være besvaret inden den 20. juli 2006.  

 

Med venlig hilsen 

 

Jens B. Frederiksen 

Demokraterne 

 


